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摘要 选取云南125个气象观测站1961年1月~2002年12月42 a的逐月降水资料,采用经验正交函数(EOF)分解方法,对云南42 a降

水量场的时空分布特征进行了分析研究,得出:云南降水量的空间分布类型主要表现为4种主要的定常型:①全省一致型;②南北分布型

(冬春季);③东北西南型(夏季);④西北东南型(秋季).同时,南部变化梯度大于北部,西部的梯度变化大于东部.
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Abstract： The spatial and temporal distribution feature of the rainfall anomaly field of season and year about 

Yunnan are analyzed using precipitation anomaly field data of every month and every season from January in 

1961 to December in 2002 of wide province 125 meteorological observing stations,and using the method of 

empirical orthogonal function(EOF).Following is the result:There are three main stationary types:① All over the 

province is consistent;② The north-south distribution(the Winter and Spring season);③ The northeast-

southwest type(Summer season);④ The northwest-southwest type(Autumn).and at the same time,the south 

variable gradient is greater than the north variable gradient,the western variable gradient is greater than eastern 

variable gradient. 
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